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Peter Haisenko: Proč je hotovost v době krize nezbytná
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S bankrotem Lehman v roce 2008 se ukázalo, na jakých vratkých
nohách stojí světový finanční systém. Většina západních zemí
nebude nikdy schopna splatit své dluhy, a tak je totální kolaps
nevyhnutelný. S dalšími dluhy se stále zdržuje. Jak můžeme přežít,
když skutečně dorazí?

Rád bych začal otázkou: Co by zmizelo z této země, kdyby byly ze
dne na den zrušeny všechny dluhy a úvěry? Odpověď je
jednoduchá: nic dobrého. Vlastně nic zásadního. Obilí bude dále
nerušeně růst a krávy budou nadále produkovat mléko. V tomto
okamžiku je jasné, kde bude zaměření po kolapsu. Zpočátku půjde o
pouhé přežití. Zadruhé bude muset být reorganizován světový
obchod. Na to si ale můžete dát čas, což vyvolává další otázku: Co
by se stalo, kdyby se například rok nebo dva nevyráběla žádná
auta? Nic, protože aut už je stejně dost.

Co ale spustí velký kolaps? Bude to americký dolar, který již nebude
přijímán jako platební prostředek za dodané zboží kvůli obrovskému
dluhu USA a deficitu zahraničního obchodu. 9. června 2024 ztratil
americký dolar svou atraktivitu. Saúdská Arábie neobnovila smlouvu,
která jí ukládala prodávat ropu pouze za dolary. To je konec
takzvaného petro-dolaru a petrodolar byl jediným důvodem, proč
byly americké dolary žádané poté, co nebyl od roku 1971 krytý
zlatem. Ale pokud americký dolar výrazně ztratí na hodnotě,
všechny, ano všechny, bilance mezinárodních finančních institucí
půjdou dolů. Nevyhnutelným důsledkem bude, že již nebude funkční
ani jeden elektronický platební systém. Alespoň euro bude
následovat. Světový obchod jako dříve již nebude možný, a tak má
smysl dále uvažovat s možným extrémním případem, že v důsledku
toho se všechny dluhy a aktiva skutečně stanou bezcennými, tedy
fakticky zrušenými.
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A kdy se to může stát? Nejsem jasnovidec a tak předpokládám, že
by tomu tak mohlo být letos nebo nejpozději do tří let. Koneckonců,
Západ tvrdě pracuje na zničení důvěry v dolar. Se „zmrazením“ či
spíše vyloupením dolarových zůstatků ze států, které mají být
„potrestány“. Nebo dokonce rozdávat ukradený majetek zemím, jako
je Ukrajina, které vedou válku proti Rusku. Kdo tedy bude v
budoucnu tak hloupý, aby investoval aktiva v amerických dolarech,
které pak lze libovolně „zmrazit“? I po potupném stažení USA z
Afghánistánu USA jednoduše „zmrazily“ sedm miliard afghánských
aktiv.

2024 není 1929

Dnešní kolaps nelze srovnávat s velkou krizí v roce 1929. Tehdy byl
neustálý nedostatek, zatímco dnes máme hojnost téměř všude. Po
krachu je hlavní věcí rozdělit tento přebytek mezi lidi. Jídlo se musí
dostat k lidem. A to bez prodlení, protože třeba mlékárny musí mléko
průběžně zpracovávat a předávat lidem. Ale jak to má fungovat,
když jsou všechny virtuální peníze bezcenné, prakticky zrušené?
Jedna věc by měla být jasná: bez nucené ekonomiky to nepůjde. Co
by ale v této konstelaci znamenalo nucená ekonomika? Primární je
zajistit, aby nikdo nehladověl. To znamená, že zásobování
potravinami musí mít absolutní prioritu.

Pak přichází na řadu distribuční systém. Kdo si může co koupit, kdy
a kolik a jak by se mělo platit? Je třeba zabránit hromadění nákupů,
protože vytvářejí nedostatek tam, kde ve skutečnosti žádný není.
Vzpomeňme na Coronu a toaletní papír. Ale měli bychom před
supermarkety postavit policisty nebo vojáky, aby kontrolovali nebo
dokonce rozhodovali, co si z trhů můžete odnést? To nezní dobře.
Existuje nějaká alternativa? Chcete-li to provést, musíte nejprve
zvážit, jakou hodnotu mají peníze a jakou formu peněz lze ještě
akceptovat. Peníze jsou totiž prostředek směny, který potřebujeme
ke každému nákupu. Prakticky vzato není důvod měnit vnitřní
hodnotu peněz země. Jaké peníze by ale měly být použity na



3/6

nákupy a platby, když jsou všechny virtuální peníze zrušeny?
Virtuálními penězi mám na mysli všechny peníze, které již neexistují
ve formě bitů a bajtů v počítačích.

Hotovost nezmizí

To mě přivádí zpět k předpokládanému stavu, že z povrchu
zemského nezmizelo nic jiného než tyto virtuální peníze. Fyzicky
hmotná hotovost tím není ovlivněna a její množství je dostatečné pro
provádění všech každodenních obchodních transakcí. Pokud se
finanční systém zhroutil, nebudou již žádné banky, které by mohly
vykazovat řádnou bilanci. V zásadě jsou všichni v úpadku, ale jejich
pobočky stále existují a zaměstnanci jsou práceschopní. To
znamená, že mohou také přebírat úkoly v nucené ekonomice. Tyto
banky mají také stále hotovost, stejně jako soukromé osoby. Ti
posledně jmenovaní mají obvykle dostatek hotovosti na to, aby mohli
v blízké budoucnosti platit za potraviny. A již můžete vidět, že
základní ekonomické transakce lze udržovat pouze s dostupnou
hotovostí.

Po zhroucení finančního systému už nebude možné platit nájmy po
přechodnou dobu. Stejně jako daně nebo jiné poplatky. Také již
nebudou platit žádné úroky. Jak jsem řekl, na přechodnou dobu,
dokud nebude znovu zaveden řádný systém. To ale znamená, že
množství peněz potřebné k přežití je zvládnutelně malé. Každý může
přežít, což znamená nákup potravin za hotovost zhruba ve stejné
výši, jako jsou peníze občanů. To znamená, že peníze v oběhu v
potravinářském sektoru zůstávají funkční. S výjimkou
pravděpodobně dovážených potravin se musíme dívat na
mezinárodní výměnu zboží.

Banány také jen rostou

Zde platí totéž, co bylo uvedeno výše. Banány, káva a další přírodní
produkty prostě porostou dál, bez ohledu na stav finančního
systému. To znamená, že musí být zajištěno, aby se tyto produkty
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mohly dostat ke spotřebitelům. V tomto smyslu bude muset existovat
globální nucená ekonomika. Neměli bychom zapomínat, že všechny
potřebné dopravní prostředky stále existují. To zase znamená, že
výměna zboží je v zásadě možná. S účtováním je jen jeden problém.
Ale záleží na tom ještě v době globální finanční nouze? Jde přece o
přežití lidstva. Nemělo by být možné jednoduše umožnit pokračování
mezinárodní výměny zboží po omezenou dobu bez ohledu na
platby?

Ale co ostatní životně důležité zásoby? Například voda a energie.
Tedy elektřina, plyn a ropa. Během fáze chaosu se cesty
soukromými auty z velké části zastaví. To znamená, že spotřeba
oleje se dramaticky sníží. Také výrobní sektor bude muset být
dočasně výrazně omezen. Přesto bude potřeba. Zde ale platí totéž:
musí být zastaveny všechny spotřební daně, například daň z CO2. K
čemu to je, když je k dispozici pouze hotovost jako nouzové
opatření? Celkově lze říci, že globální ekonomika skutečně funguje.
Pouze finanční systém již nefunguje správně a po kolapsu již
nebude fungovat vůbec. Kolaps amerického dolaru stačí k tomu, aby
způsobil kolaps, a to je v nedohlednu. Už teď je jasné, že státy, které
se připojily ke komunitě BRICS, budou mít pravděpodobně jen málo
problémů, pokud se zbytek systému zhroutí.

Dluhová brzda je nesmyslná

Nebudu zabíhat do možných podrobností o život zachraňující
nucené ekonomice. Připomínám však pravidla pro obchod s Ruskem
během 90. let. V té době bylo možné zboží prodat do Ruska pouze s
dokladem, že zboží ve stejné hodnotě bylo z Ruska vyvezeno. Takže
vyrovnaná obchodní bilance mohla být pouze s Ruskem a přesně
tak by to mělo být vždy pro všechny země. Ve skutečnosti to tak je,
ale až na dvě výjimky: USA a Anglii. Tito dva si vyhradili privilegium
vytvořit z ničeho tolik peněz, tedy jednoduše si je „vytisknout“, jak je
v danou chvíli potřebují, aby mohli „zaplatit“ za svůj dovoz. To je
mimochodem hlavní důvod, proč se finanční systém musí zhroutit a
proč USA vůbec dokázaly vybudovat tu šílenou horu dluhů.
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Ale protože je jasné, že žádný (západní) stát nemůže nikdy splatit
své dluhy, musím krátce mluvit o „dluhové brzdě“. To v současné
situaci nedává smysl. Ničí Německo jako obchodní místo. Proč byste
si neměli brát dluhy, které stejně nelze splatit? Dluhy, které prostě
dříve nebo později zmizí kvůli hyperinflaci nebo kolapsu systému,
budou zrušeny. Mnohem rozumnější by bylo držet vše na dluhové
bázi. Stejně jako to dělají USA po celá desetiletí. Splátky úroků? Ty
lze obsloužit dalšími dluhy, které pak „zmizí“ stejně jako ty, které již
existují. Ve skutečnosti byla záchrana systému v roce 2008 a
záchrana Řecka strukturována úplně stejně.

Na tomto místě se budu stručně zabývat otázkou, kterou jste si již
možná položili. Kde mají lidé brát peníze na nákupy, když se
nevěnují činnostem, které jsou nezbytné pro jejich přežití nebo je
nelze dočasně zaměstnat? Mám na mysli třeba legie lidí, kteří jsou
placeni za to, aby dělali byrokratické nesmysly. Jednoduše musí
bezpodmínečně dostávat „občanské peníze“. A pokud částka v
hotovosti nestačí, musíte ji jednoduše znovu vytisknout. Pamatujte:
hotovost se také stane bezcennou po skončení fáze chaosu. Budou
nové peníze. Vzpomeňme, co se dělo po válce, když byla zavedena
německá marka.

Může to být nový start do lepší budoucnosti

Většina lidí se bojí jakékoli změny. Věci se mohou zhoršit. Ale také to
může být lepší, mnohem lepší! Představte si, jaký může být život,
když nemusíte platit daň z příjmu. Nebo když všechno – po kolapsu
– zlevní zhruba o 30 procent, protože už nic není zatíženo splátkami
úroků. A to je přesně to, co se stane při spuštění nového systému po
kolapsu. A tím se dostávám ke klíčovému bodu: Opravdu chceme
mít restart po kolapsu se stejným systémem, který nás dostal do
současné situace? Nebyl by nyní, těsně před nevyhnutelným
kolapsem, čas diskutovat o tom, jak se nový systém může vyhnout
chybám toho starého? Jak by vypadal systém, který není založen na
dluhových penězích, inflaci a složeném úročení?
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Já osobně se kolapsu nebojím, protože to už jen těžko může být
horší nebo nespravedlivější. Evropa nemá zkušenosti s desetiletími
míru, a tak se ani v době míru nemohla naučit, jak lze systém
reformovat. Konflikt na Ukrajině se hodí. Bude to také pro Evropu
spouštěč k úplné reorganizaci systému. Z nulového bodu, abych tak
řekl. Právě z této úvahy, počínaje bodem nula, jsme se zamysleli nad
tím, jak by musel vypadat systém, který už neslouží kapitálu, ale
dokáže zajistit, aby se všem, opravdu všem, co nejlépe dařil. Bez
dluhů a bez daně z příjmu. Ano, to je možné. Přesvědčte se sami,
když si přečtete „Humánská tržní ekonomika“ . Je to napsané tak,
aby to pochopil každý. Bez „finanční čínštiny“. Objednejte si výtisk
knihy „Humánská tržní ekonomika“ přímo od vydavatele
zde nebo si ji zakupte v místním knihkupectví.

Ach ano, kolaps finančního systému by mohl vést k delšímu období
míru, protože státy by pak neměly peníze na vedení války. Stejně tak
to bude s humánním tržním hospodářstvím, a to „navždy“.

Peter Haisenko
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